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În cadrul vizitei din 12 aprilie 2011 la Centrul 
Naţional de Tehnologii Spaţiale de la UTM Pre-
mierul Vlad Filat a menţionat că în cazul unor 
proiecte de un asemenea nivel, nu poate fi vor-
ba de cheltuieli mici, iar Guvernul va susţine in-
tegral realizarea acestuia.

În timpul prezentării, satelitul efectua o miş-
care sfero-spaţială cu un punct fix într-un simu-
lator fabricat după proiectul UTM la întreprinde-
rea mixtă „Topaz” din Chişinău – unica de la noi 
care are capacitatea de a executa piese de me-
canică fină pentru sateliţi. Deoarece „Topaz” este 
o filială a marii întreprinderi aviatice „Saliut” din 
Moscova, cosmonautul rus Vladimir Dejurov a 
consemnat colaborarea moldo-rusă şi pe aceas-
tă dimensiune a cosmonauticii, specificând că 
va acorda tot ajutorul posibil pentru ca Satelitul 
„Republica Moldova” să ajungă în spaţiu.

Şi cosmonautul român Dumitru Prunariu, 
fiind membru al unor foruri spaţiale internaţio-
nale, şi-a exprimat dorinţa de a acorda tot spri-
jinul posibil pentru realizarea măreţului obiectiv 
al RM de a deveni în viitor ţară cosmică. 

Un mare susţinător al eforturilor noastre de 
dezvoltare a cercetărilor spaţiale la UTM este şi 
astronautul american Frank Lee Culbertson. În 
curând UTM va primi din SUA o machetă de sa-
telit foarte necesară ca material didactic.

Acum, după doi ani de la înfiinţarea Centru-
lui Naţional de Tehnologii Spaţiale şi a unui an 
după vizita cosmonauţilor la acest Centru, activi-
tatea în domeniul spaţial la UTM progresează rit-
mic. La ora actuală Centrul are două laboratoare 
tehnice: în unul se efectuează cercetări privind 
elaborarea componentelor pentru satelit, iar în 
celălalt cercetările privesc captarea semnalelor 
şi prelucrarea imaginilor transmise de satelit.

La Centru se lucrează cu volume enorme de 
informaţie. Satelitul a fost asamblat în simulato-
rul specializat proiectat de rectorul UTM, acad. 
Ion Bostan. 

Astăzi strategia dezvoltării durabile a eco-

nomiei ţărilor este direcţionată spre activitatea 
inovaţională. Or cercetările pe care studenţii, 
profesorii, inginerii UTM le desfăşoară la Centrul 
Naţional de Tehnologii Spaţiale se bazează toc-
mai pe inovaţii. Aceste cercetări spaţiale ridică 
calitatea didactică şi ştiinţifică a UTM la un nivel 
mai înalt sub toate aspectele. 

Referindu-se la activitatea desfăşurată în 
cadrul centrului, dl conf., dr. Nicolae Secrieru 
menţionează că, utilizând experienţa altor ţări, 
se identifică unele componente satelitare, care 
apoi sunt supuse diferitor încercări de laborator 
pe baza unor metodici şi tehnici creative. Procu-
rarea diferitelor echipamente, a componentelor 
gata sau executarea acestora la diferite între-
prinderi din Chişinău presupune anumite chel-
tuieli financiare la care contribuie atât UTM, cât 
şi AŞM şi Guvernul RM.

Centrul devine un fel de forjărie de tineri cu 
abilităţi inginereşti – unii se duc, alţii vin. Este un 
proces didactico-ştiinţific continuu. Pe baza pro-
iectărilor şi testărilor tehnice la diferite dispoziti-
ve în tema generală a microsatelitului, studenţii 
îşi îndeplinesc aici tezele de curs, de licenţă, de 
master, devenind ingineri în lege, cu o pregătire 
ultramodernă. Este o muncă plină de interes şi 
foarte fructuoasă atât pentru studenţii înşişi, cât 

şi pentru progresarea cercetărilor pe calea care 
ne apropie de lansarea mult aşteptată a Satelitu-
lui „Republica Moldova”.

Dl Nicolae Secrieru predă şi un curs de „Co-
municaţii satelitare”, inclusiv pentru cei 60 de 
masteranzi pe care îi tutelează la acest Centru. 
Discipolii săi îşi aleg doar teme spaţiale pentru 
lucrările de an, apoi şi pentru cele de licenţă şi 
de master. Aceste lucrări studenţeşti nu intră ne-
apărat în aplicaţiile pendinte  de satelit, însă au 
tangenţe spaţiale, trezesc gustul ingineresc ele-
vat, or asta contribuie negreşit la ridicarea nive-
lului ştiinţific şi didactic al UTM. Totodată, vasta 
activitate de cercetare desfăşurată aici e o ade-
vărată creaţie tehnică. Întrucât este vorba de un 
domeniu absolut nou – spaţiul cosmic, „obiectul” 
de cercetare este intangibil, aflându-se la distan-
ţă, şi poţi doar să presupui poziţia sau reacţia 
acestuia. E o creaţie ce are la bază anumite cu-
noştinţe tehnice, care te ajută să mergi înainte 

pe drumul sinuos, 
dar foarte atractiv 
al cercetărilor spa-
ţiale.

M a j o r i t a t e a 
ţărilor parcurg tra-
seul de la începutul 

cercetărilor spaţiale până la lansarea satelitului 
pe orbită aproximativ în 10-12 ani. Cercetările în 
acest sens la UTM se derulează de 4 ani. Aceasta 
înseamnă că finişul e încă departe, dar cert este 
că înaintăm ritmic şi sigur pe… calea spaţială.

Cel mai de preţ fapt în cercetările efectuate 
în cadrul Centrului este proiectarea. Aici se pro-
iectează diverse module care ulterior trebuie să 
„încapă” în „cutiuţa” de formă cubică a satelitu-
lui cu laturile a câte 25 cm. Satelitul va conţine, 
de exemplu, un dispozitiv electronic de capta-
re (filmare) a imaginilor de la sol, pe care le va 
memoriza, comprima şi transmite spre staţia 
terestră. În acest context studenţii proiectează 
diferite funcţii ale acestui „captator de imagini”. 
În componenţa satelitului va intra şi calculatorul 
de bord, supranumit „creierul” satelitului. Acesta 
va coordona toate conexiunile dintre dispozi-
tivele integrate în corpul satelitului. Un alt dis-
pozitiv va asigura comunicarea dintre satelitul 
propriu-zis şi staţia terestră. De asemenea, nu 
va lipsi nici sistemul inteligent de alimentare cu 
energie solară (atât în perioadele cu lumină, cât 
şi fără lumină). 

Cea mai dificilă problemă în cercetările spa-
ţiale ţine de orientarea şi stabilizarea satelitului 
în spaţiu. Odată lansat pe orbită, satelitul se în-
vârte haotic, acesta urmând a fi stabilizat şi ori-
entat spre suprafaţa terestră a Moldovei. Toate 
acestea constituie segmente de cercetare şi în-
cercare tehnică, la care studenţii lucrează în mod 
separat, acumulând cunoştinţe noi, moderne, 
ceea ce îi cotează foarte bine pe piaţa muncii, 
angajatorii oferindu-le salarii atractive încă de 
pe băncile universitare. De exemplu, segmen-
tul terestru constă din două staţii de recepţie: 
staţia telemetrică, care dialoghează cu satelitul 
(transmite diferite comenzi şi recepţionează in-
formaţii de pe satelit) şi staţia de bază, cu antenă 
parabolică foarte mare, care va recepţiona ima-
ginile transmise de satelit. În contextul acestor 
cercetări studenţii aplică creativ cunoştinţele 

acumulate anterior, dar şi bogata imaginaţie in-
ginerească.

De fapt, „dialogul” cu satelitul se va efectua 
fără ca acesta să poată fi văzut. Una din cele 
două staţii terestre – cea de bază, cu antenă pa-
rabolică, are şi capacitatea de „a vedea” satelitul. 
Rectorul Ion Bostan, cu spiritul său novator in-
gineresc, a propus construcţia unui micropla-
netariu, pentru care din Germania s-a procurat 
un telescop-observator, care va avea  o menire 
dublă: componentă a infrastructurii terestre de 
control şi comandă a zborului satelitului. Acest 
microplanetariu va oferi servicii diferitelor şcoli, 
licee din Chişinău şi republică,  construindu-se 
astfel şi o punte de legătură foarte benefică sub 
toate aspectele a UTM cu veriga preuniversita-
ră a învăţământului nostru. Iar dacă planetariul 
va fi vizitat şi de publicul larg, vom avea un fe-
nomen de cultură socială. Iată deci că efectele 
cercetărilor de la Centrul Naţional de Tehnologii 
Spaţiale se extind, aducând utilităţi nebănuite 
până acum. 

Satelitul „Republica Moldova” va aduce ţării 
noastre servicii cadastrale şi de prognoză meteo, 
vaste posibilităţi de studii astronomice. Or toate 
acestea ne permit să afirmăm fără falsă modes-
tie că prin UTM Moldova devine ţară cosmică.
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Dl Cristian David a informat Consiliul 
Rectorilor că îşi vede misiunea în promova-
rea şi protejarea limbii, culturii şi civilizaţiei 
ca formă de legătură identitară a comunită-
ţilor româneşti de oriunde în lume. Cu sigu-
ranţă, relaţia cu R. Moldova este una privi-
legiată, în cadrul căreia învăţământului i se 
acordă o importanţă deosebită. Subiectul 
a fost abordat în discuţia din aceeaşi zi cu 
Prim-ministrul în exerciţiu al RM, găsindu-şi 
continuare în cadrul Consiliului Rectorilor, 
evidenţiindu-se aspectele ce ţin de burse, 
extensiunile universitare ale României în 
RM şi viceversa etc. În ceea ce priveşte pro-
gramul burselor, acesta trebui să fie cât mai 
eficient pentru RM, să asigure o integrare socio-
profesională a absolvenţilor cât mai benefică. În 
prezent România acordă 5000 de burse pentru 
tinerii din RM. Poate că o rafinare a specializă-
rilor şi un program nou de parteneriat în acest 
domeniu va transfera într-o etapă superioară 
subiectul dat. În acest sens urmează să se pro-

Consiliul Rectorilor SUBIECTE DE INTERES COMUNŞedinţa Consiliului Rectorilor din RM 
din 28 martie 2013 s-a desfăşurat 

cu participarea Ambasadorului României în 
RM, Excelenţei Sale Marius Lazurcă, şi Mini-

strului delegat la Ministerul Afacerilor Exter-
ne al României pentru românii de pretutinde-

ni, dl Cristian David, în incinta Academiei de 
Studii Economice.

nunţe la concret ministerele de resort din cele 
două ţări.

Ministrul românilor de pretutindeni a mai 
amintit că la momentul dat se resimte atât pro-
blema recunoaşterii diplomelor, cât şi cea de 
coordonare a curriculumului. Există un spaţiu 
generos pe planul cercetărilor ştiinţifice, unde 

oamenii de ştiinţă din ambele ţări pot accesa 
împreună diferite programe-proiecte.

Dl Grigore Belostecinic, prof. univ., dr. hab., 
rectorul ASEM, s-a referit la plecarea tinerilor 
noştri la studii în România, inclusiv pe baza bur-
selor acordate de statul român. Prin acest număr 
foarte mare de burse se acordă un ajutor sub-

stanţial RM, fapt pentru care suntem recunos-
cători. Dar acest aspect trebuie totuşi modelat, 
deoarece plecările oarecum haotice ale studen-
ţilor noştri în România reduc simţitor contingen-
tele universităţilor din RM care au posibilităţi să 
pregătească în mod independent specialişti. Ar 
trebui să canalizăm plecările tinerilor noştri la 

studii în România doar 
pe linia acelor specialită-
ţi, pentru care RM nu pre-
găteşte specialişti: mine-
ritul, transportul feroviar, 
transportul aerian etc.

O altă problemă rezi-
dă în diferenţa valorii ac-
telor depuse la admitere: 
în România este suficien-
tă doar copia originalului 
actului de studii, iar în 
RM se cere originalul în-
suşi. Astfel, tinerii au po-
sibilitatea de a candida 
la studii atât în RM, cât şi 

în România. Iar pentru că în România admiterea 
se încheie mai târziu, tinerii înmatriculaţi deja 
la facultăţile din RM abandonează fără echivoc 
studiile de aici, în cazul în care sunt acceptaţi la 
studii în România.

Dl Gheorghe Avornic, dr. hab., prof. univ., 
rectorul Universităţii de Studii Politice şi Econo-

mice Europene „C. Stere”, a abordat problema 
vizelor pentru profesorii implicaţi în diverse 
proiecte de cercetări ştiinţifice: durata proiecte-
lor este lungă, iar cea a vizelor – restrânsă. 

Dl Andrei Popa, dr. hab., conf. univ., rectorul 
Universităţii de Stat „B. P. Haşdeu” din Cahul, s-a 
referit la unele aspecte ale conlucrării cu exten-
siunea Universităţii „Dunărea de Jos” din Galaţi 
cu un contingent de 1000 de studenţi. Nearmo-
nizarea perioadelor de admitere la studii în RM 
şi România creează diverse incomodităţi, care ar 
putea fi depăşite prin perfecţionarea cadrului 
normativ în domeniu. Rectorul cahulean a suge-
rat şi necesitatea unor demersuri faţă de auto-
rităţile de resort din cele două ţări privind ac-
ceptarea aşa numitelor diplome comune (joint 
degree) pentru studenţii din extensiuni, care ar 
oferi diverse facilităţi posesorilor acestora.

Dl Ion Ababii, dr. hab., acad., rectorul Uni-
versităţii de Stat de Medicină şi Farmacie „N. Tes-
temiţanu” din Chişinău, s-a referit la cercetarea 
ştiinţifică prin cotutelă. Prin România, ţară a UE, 
oamenii de ştiinţă din RM ar avea un acces mai 
mare la fondurile europene destinate progra-
melor de cercetare. 

Prin eforturi comune, colaborările ştiinţifi-
co-universitare dintre România şi RM în contex-
tul relaţiilor cu românii de pretutindeni urmea-
ză să fie modelate astfel ca societăţile noastre 
să aibă maximum de folos, au conchis membrii 
Consiliului Rectorilor din RM şi înalţii oaspeţi de 
peste Prut. 


